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Mesél és én hallgatom. Me-
sél a Szeged melletti egyko-
ri zsellérfaluról, Sándor-
falváról, ahol apja körzeti
orvos volt. Mesél a család szé-
kely gyökereirõl. Mesél test-
véreirõl, gyermekeirõl. Me-
sél 1958-ról, amikor egy mo-
torbiciklin Szarvasra érke-
zett, hogy õ legyen a város
elsõ iskolaorvosa. Aztán me-
sél 1970-rõl, a laboratórium
létrehozásáról a szarvasi
egészségházban. A laborató-
riumról, melynek húsz éven
át vezetõje volt.

Dr Parczen Józsefné dr Bod
Magdolna az elmúlt héten, a Sem-
melweis napi ünnepségen vette
át a Szarvas Város Önkormány-
zata által alapított �Közegészség-
ügyért� díjat.

� Tudja, nagyon kellemes meg-
lepetés volt ez � mondja moso-
lyogva Magdi néni. � Nem is gon-
doltam, hogy egyáltalán számon
tartja azt még valaki, hogy mit
csináltam én itt az elmúlt évtize-
dekben.

Arról, hogy valóban mit is csi-
nált, hosszasan lehetne mesélni.
Orvosi diplomáját 1956-ban
kapta kézbe, s kétéves gyulai
kórházi gyakorlat után 1958-ban

Mikroportré

Húsz éven át a labor élén
érkezett Szarvasra. Férje, dr.
Parczen József ekkor lett az itte-
ni tüdõgondozó vezetõje, õt pe-
dig iskolaorvosnak nevezték ki.

� Más világ volt az akkoriban,
mint most. Nagyon kevés volt a
szakorvos a városban: Lord dok-
tor, a gyermekorvos, Sebestyén
doktor, a belgyógyász, Csörsz
doktor, a nõgyógyász és Csong-
rádi doktor, a fogorvos. No meg
én, az iskolaorvos � huszonhat
éves és �ráadásul� nõ. Akkor én
voltam az egyetlen orvosnõ Szar-
vason, így külön meg kellett dol-
goznom azért, hogy elismerje-
nek. De hozzátartozik a dolog-
hoz az is, hogy abban a világban
még nagyon tisztelték az orvoso-
kat. Ugyanúgy, mint a tanítókat,
vagy a papokat.

� Milyen emlékeket õriz azok-
ból az évekbõl, amikor iskola-
orvosként dolgozott?

� A gyerekeket mindig nagyon
szerettem. A munkám nem volt
könnyû, hiszen a felszereltség
sem volt még túl jó, és olyan be-
tegségek is gyakran elõfordul-
tak, melyekkel ma már nemigen
találkozunk. Sokat küszködtünk
például a trachomával, ami egy
vírusos eredetû szemgyulladás,
s ráadásul fertõzõ. Ezt nagyon
sok gyerek megkapta. Igaz, csak
kilenc éven át, 1967-ig dolgoz-
tam iskolaorvosként, de ma is
nagyon sok akkori iskolás bete-
gemmel jó kapcsolatban vagyok.
S még többüket megismerem az
utcán, még akkor is, ha réges-ré-
gen nem láttam. A szemükrõl is-
merem meg õket, mert az nem
változik az évek múlásával.

� Az iskolaorvosi státuszból
hogyan vezetett az út a laborve-
zetõi beosztáshoz?

� Mindannyiunknak, akik itt
Szarvason orvosként dolgoz-
tunk, nagy gondunk volt az, hogy

Négy gitáros és a mester

Négy fiatal lánykát � az
Aranjuez Gitárquartett tagjait �
és mesterüket üdvözölte múlt
héten szerdán este Lázár Zsolt
evangélikus lelkész az Ótemp-
lomban. Andreas van Zoest gi-
tármûvész és tanítványai �
Ramona Beyer, Sandra Flessau,
Inke Schmüser, Friederike Schütt
� Németországból jöttek hoz-
zánk, hogy ingyenes koncertet

adjanak, hogy több mint egyórás
mûsorukkal a zene szépségébe
varázsolják hallgatóságukat a
templom hûvösében.

Magyarországi vezetõjüktõl
megtudtuk, hogy míg mi megpi-
henhettünk mûsoruk hallgatá-
sakor, õk nagyon is fes zített
program által vezetve töltik
m a g y a r o r s z á g i  n a p j a i k a t .
P é c eli bázisukról elindulva

Kazinczy Ferencrõl

� A Bábegyesületben az én fel-
adatom a továbbképzés kérdésé-
nek megoldása. Az egyesület sze-
retné elérni, hogy a bábcsoport-
vezetõi képzést felvegyék az OKJ-s
képzések listájára. Az országban
csak néhány helyen folyik ilyen irá-
nyú komolyabb képzés, az óvó- és
tanítóképzõkben a bábozás csak
egy-két féléves tananyagot jelent.
Ez az idõ pedig kevés, hogy a pe-
dagógusok igazán megismerhes-
sék a bábjáték nevelési lehetõsé-
geit. Fejleszti ugyanis a kreativitást,
az elõadókészséget, a beszédet, sõt
a mozgást is.

� Az egyesületre visszatérve,
milyen feladataik vannak még?

� Az amatõr bábcsoportok
összefogása, fesztiválok, kiállítá-
sok, találkozók szervezése.

� Szarvason már évek óta mû-
ködik a süni Bábcsoport. Olvasó-
ink talán emlékeznek rá, hogy a
Megyei Bábjátékos találkozót ez
a csoport nyerte meg.

� Igen, és ezzel lehetõséget kap-
tunk, hogy részt vegyünk az októ-
berben Egerben megrendezésre

Egyedi darabok �
egyedi sikerek

kerülõ országos találkozón. Az
Ezeregyéjszaka egyik meséjét, a
Csodálatos paripát fogjuk elõad-
ni. Két éve készülünk rá, a megfe-
lelõ zenei anyag összeállítása, a bá-
bok, a díszlet elkészítése és a pró-
bák egy rendkívül idõigényes fo-
lyamatot jelentenek.

� A Bábcsoportba milyen idõs
gyerekek járnak?

� Harmadik-negyedik osztálytól
van felvétel, de 17-18 évesek is
járnak. A csoport létszáma 13-15
fõ között alakul, ami ideálisnak
nevezhetõ. Szeptembertõl novem-
berig képességfejlesztõ játékok-
kal, bábkészítéssel foglalkozunk.
Novemberben és decemberben
kisebb darabokat mutatunk be az
óvodákban (pl. betlehemes, A kis-
kakas gyémánt félkrajcárja). Janu-
ártól márciusig mindig egy na-
gyobb darabot próbálunk, amit,
ha már elég érett, a gyermeknapon
bemutatunk.

� Említette, hogy a gyerekek a
bábkészítésben is részt vesznek.
Hogyan zajlik ez a folyamat?

� A szeptember-november kö-

ezekben a napokban Szarvason
kívül Szolnokon, Dévaványán is
felléptek.

 A klasszikus gitár német mû-
velõi egyébként nem elõször jár-
nak Szarvason, még sokan em-
lékeznek arra a két évvel ez-
elõtti, Árpád Szálló-beli hang-
versenyre, ahol a negyven tagú
gitárzenekar tagjaként õk is ját-
szottak.

a komolyabb laborvizsgálatok
elvégzésére mindig Békéscsabá-
ra kellett küldenünk a betegeket.
Itt csak egyszerûbb vizsgálatok-
ra volt mód, a hatvanas évek
közepétõl magam is végeztem
napi két órában labormunkákat.
Aztán 1967-ben a Békéscsabai
Kórházba mentem, hogy három-
éves gyakorlat után 1970-ben
megszerezzem a klinikai labora-
tóriumi szakvizsgát. Ebben az
esztendõben vissza is jöttem
Szarvasra dolgozni, az itteni la-
boratórium vezetõjeként. Ettõl
kezdve aztán a kémiai laborvizs-
gálatokat is helyben végeztük,
ami sokkal könnyebbé tette az
itteni orvosok munkáját, s a be-
tegek számára is kényelmesebb
volt.

� Nem túl egyhangú a labora-
tóriumi munka?

� Egyáltalán nem. Mindig igye-
keztem ezt a munkát úgy végez-
ni, hogy ne csak az emberek vé-
rét lássam, hanem beszélgessek
is velük, vagy megvigasztaljam
õket, ha éppen arra van szüksé-
gük. Mind a húsz éven át csodá-
latos asszisztensekkel dolgozhat-
tam együtt, igazán jó kollegáim
voltak, ez még szebbé tette a
munkámat.

Magdi néni 1990-ben, labor-
vezetõként ment nyugdíjba. Az-
óta � mint mondja �, férjével
együtt élik a nyugdíjasok meg-
szokott életét. Mostmár újra van
ideje kertészkedni és olvasni...
de már nemcsak szakirodalmat,
mint a korábbi évtizedekben,
hanem szépirodalmat is. S van
ideje áldozni kedvenc idõtöltés-
ének, a fõzésnek. Éppenezért
gyakran kerülhet asztalukra a
mezõtúri kollegáktól tanult fi-
nom étel, a hagymás, krumplis
lebbencstészta: a slambuc.

L.J.

Gyekiczki Istvánné Piroska olyan szeretettel és lelkese-
déssel beszél az alkotó tevékenység minden mozzanatáról
(a figurák kitalálásától a próbák idõszakáig), hogy az telje-
sen magával ragadja az embert. A szarvasi Süni Bábcsoport
vezetõjeként, a Bábegyesület vezetõségi tagjaként próbál
tenni a bábozásért és ez a feladat, mint mondja, meglehetõ-
sen összetett.

zötti idõszakban egyszerûbb bá-
bokat készítünk pl. fakanálból.
Késõbb fõként a nagyobbak segít-
ségével megkezdõdik a bábkasí-
rozás, vagyis elkészítjük a bábfe-
jet papírmaséból. Mivel a bábké-
szítõ mesterek, akár a bûvészek
féltve õrzik a titkokat, így nekünk
kellett kikísérletezni a megfelelõ
összetételt, az anyagokat. A bábok
ruháit a nagyobbak varrják.

� A féltve õrzött titkok ellenére
biztosan van lehetõség valami-
lyen továbbképzésre, ahol új is-
meretet szerezhetnek...

� Igen, ilyen lehetõség volt a
múlt héten a Békéscsabán megren-
dezett XIII. Nemzetközi Bábfeszti-
vál. Bábcsoportvezetõként, ven-
dégként vettem részt a fesztiválon.
Az elõadók fele volt külföldi és a
legtöbb (a magyarokat is ideértve)
profi. Sok tapasztalatot szerezhet-
tünk a rendezés és a technika terü-
letén, ötleteket is gyûjthettünk.
Volt egy elõadó, aki bábként a lá-
bát (térdtõl bokáig) használta.
Mûsorában a �báb� fogat mosott,
tusolt, telefonált... szenzációs volt.

� Milyen távolabbi tervei van-
nak a bábozással kapcsolatban?

� Ez még elég távoli terv és bi-
zonytalan is, de szeretnénk, ha a
fõiskolán márciusban egy szakmai
konferenciát szervezhetnénk,
melynek fõ témája a pedagógusok
bábjátéka lenne. Ami a bábcsopor-
tomat illeti, bábkészítéssel telik
majd a nyár és próbákkal az õsz,
hiszen októberben Egerben fo-
gunk szerepelni.

R.M.

Fogadóóra
Domokos László országgyûlé-

si képviselõ július 11-én, csütör-
tökön 13 órától Örménykúton a
Polgármesteri Hivatalban, 17
órától Csabacsüdön a Polgármes-
teri Hivatalban képviselõi foga-
dóórát tart.


